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BARTUMEU PRESENTA LA REFORMA TRIBUTÀRIA A LA CEA

Altimir veu «molt
clara i definida»
la proposta fiscal
de l’Alternativa
b b

ENRIC GUINART*
ESCALDES-ENGORDANY

L’empresari agraeix
que «un partit es
manifesti amb un pla
a llarg termini»

Bartumeu insisteix
que és un model
«modern, equitatiu,
eficient i senzill»

T
ot i que no va voler entrar a
valorar la proposta, ni com
a positiva o negativa, el pre-
sident de la Confederació

Empresarial Andorrana (CEA), Xa-
vier Altimir, sí que va felicitar el Par-
tit Socialdemòcrata (PS) per ser la
primera formació del país que els fa
arribar un model de reforma del
marc tributari «molt clara i molt
ben definida».

I és que el president del Grup So-
cialdemòcrata, Jaume Bartumeu,
acompanyat del professor de la Uni-
versitat de Barcelona, Josep Maria
Duran, va continuar ahir la ronda
de presentacions de la proposta fis-
cal de futur dels socialdemòcrates
amb la CEA, després que uns dies en-
rere fes el mateix amb la Cambra de
Comerç i l’Empresa Familiar Andor-
rana (EFA). Durant la seva interven-
ció, Bartumeu va exposar els mals
que pateix el país, com ara «un fort
endeutament» o «una etiqueta de pa-
radís fiscal i una mala consideració
de país que no coopera de manera
transparent amb els seus veïns».
Igualment, després de recordar que
«el sistema fiscal és un indicador in-
ternacional de com un país és capaç
d’organitzar-se per recaptar i redis-
tribuir els recursos entre el seu teixit

social i empresarial», el candidat a
cap de Govern pel PS va insistir que
el model tributari de l’Alternativa
és «modern, suficient per poder ga-
rantir recursos i equitatiu, és a dir,
just. I és també eficient i senzill».
Igualment, abans del col.loqui, la in-
tervenció de Bartumeu i Duran va
cloure amb la presentació dels «sis
avantatges fiscals» de la proposta fis-
cal del PS, com ara el guany de com-
petitivitat de l’economia, la cons-
trucció d’una estructura fiscal ho-
mologable o l’augment dels ingres-
sos de l’Estat.

LA RECEPCIÓ DE LA CEA / Després de
la presentació, Altimir va destacar
que «em sembla bé que ja hi hagi
com a mínim un partit que ja es ma-
nifesti amb un pla fiscal a llarg ter-
mini perquè fins ara l’únic que es-
tem fent són canvis constants que
generen incertesa als empresaris a
l’hora de fer pressupostos», ja que «si
cada dos anys s’estan fent canvis, evi-
dentment s’està complicant fer pre-
visions de futurs», va insistir. A la ve-
gada, després de mostrar-se confiat
que «els altres partits també ens pu-
guin presentar els plans fiscals igual
que ha fet el PS», el màxim dirigent
de la CEA va remarcar que si bé «la
valoració de si ens agrada o no ens
agrada no la puc fer fins que no en

parlem a la junta directiva i reco-
llim l’opinió de totes les associa-
cions», com a mínim «per primera
vegada un partit té molt clar i molt
ben definit la proposta fiscal de cara
al futur», va ressenyar.

De la seva banda, i també després
de la jornada, Bartumeu va destacar

que «hem sortit contents de la troba-
da», ja que «diria que ha anat bé, la
sala estava plena i el col.loqui ha es-
tat intens i amb preguntes concre-
tes». I precisament, sobre les preocu-
pacions dels empresaris assistents a
l’acte, el president del Grup Social-
demòcrata en va destacar per exem-

ple la manera en la qual es farà «el
traspàs de l’impost de mercaderies
indirecte que nosaltres suprimim»
per l’IVA o «què passa amb l’admi-
nistració de la Duana, és a dir, fins a
quin punt es manté». En aquest
punt, Bartumeu va fer referència als
acords «que ens lliguen d’Unió Dua-
nera que es van posar en marxa
quan jo era ministre».

Un altra de les inquietuds que
van posar sobre la taula integrants
de la CEA va ser l’envergadura de
l’administració tributària que reque-
riria el model proposat per l’Alterna-
tiva. En aquest punt, Bartumeu va
deixar clar als assistents que els so-
cialdemòcrates «no estem per crear
una nova administració tributària»,
però sí que «aprofitarem i reconver-
tirem bona part dels serveis del Mi-
nisteri de Finances i de la mateixa
Duana». El candidat del PS als
pròxims comicis generals va expli-
car que «diria» que des de la CEA
«han rebut bé la proposta», tot i que
«és difícil aixecar un gran entusias-
me quan presentes una reforma tri-
butària en un moment de crisi». H
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33 Bartumeu, Duran i Altimir, ahir a la seu de la CEA.

ONA MORANTE

«El sistema fiscal és un
índex internacional de
com un país és capaç
d’organitzar-se per
recaptar i redistribuir»

«No crearem una nova
administració tributària
però reconvertirem part
dels serveis del Ministeri
de Finances»

JAUME BARTUMEU
LÍDER DE L’ALTERNATIVA

«Per primera vegada, un
partit polític té molt clar i
molt ben definit la
proposta fiscal de cara
al futur»

«L’únic que s’està fent
són canvis constants
que generen incertesa
als empresaris a l’hora
de fer pressupostos»

XAVIER ALTIMIR
PRESIDENT DE LA CEA
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El candidat del Partit Socialde-
mòcrata, Jaume Bartumeu, va
reunir-se ahir al matí amb mem-
bres de la Confederació Empre-
sarial Andorrana (CEA) per expo-
sar el projecte de reforma
tributària que inclourà en el pro-
grama electoral, tal com ja havia
fet anteriorment a l’Empresa Fa-
miliar Andorrana (EFA) i a la
Cambra de Comerç.

El president de la patronal, Xa-
vier Altimir, va explicar després
de la reunió que es tractava “d’un
pla força estàndard, proper a la
majoria dels països de la Unió
Europea”. De tota manera, no va
voler entrar a valorar el contingut
pròpiament dit, ja que volen veu-
re si sorgeixen noves propostes
sobre aquest mateix tema. Preci-
sament, Altimir va instar la resta
de formacions polítiques que es
presentaran a les eleccions vi-
nents a explicar a la CEA, tal com
ja ha fet el PS, quin model tribu-
tari aplicaran si guanyen els co-
micis.

Tot i això, sí que va voler desta-
car una virtut del projecte elabo-
rat pels socialdemòcrates, i és
que “està fet per a un futur a llarg
termini”. Altimir va recordar que
“sense un sistema a llarg termini
els empresaris no podem fer pla-
nificacions de futur”. I va posar

com a exemple la modificació de
l’impost sobre serveis indirecte
(ISI) que va anunciar fa pocs dies
el ministre de Finances, Ferran

Mirapeix. “Cal un canvi global”, va
comentar Altimir, “i no petites
modificacions del que ja tenim,
perquè això crea una inquietud

constant que no se solucionarà
amb el sistema actual”. El presi-
dent de la patronal també va po-
sar en relleu que la comissió jurí-
dica estudiaria què comporta per
als empresaris l’eliminació dels
mòduls per al cobrament de l’ISI
que existien fins ara.

Cal recordar que els punts bà-
sics de la proposta que Bartumeu
ja va presentar a Casa de la Vall
són una unificació de les taxes in-
directes (en un impost sobre el
valor afegit), la creació d’un nou
impost de societats i la gravació
dels rendiments del treball, sem-
pre que fossin iguals o superiors a
35.000 euros anuals.

El president, Xavier Altimir, insta tots els partits que expliquin el model que aplicaran

La CEA veu viable la proposta fiscal del PS
EECONOMIAAREFORMA DEL SISTEMA TRIBUTARI

XAVIER PUJOL

ALEIX TUGAS
Andorra la Vella

Altimir va anunciar 

que s’avaluarien els

continguts de la reforma

socialdemòcrata més

endavant, però que en

principi tenia “futur a 

llarg termini”.

Xavier Altimir

“Es tracta d’un pla
força estàndard,
proper a la majoria
dels països de la UE”

PRESIDENT DE LA CEA

“Sense un sistema 
a llarg termini els
empresaris no podem
fer planificacions”

QUÈ HA DITZOOM

El president de la patronal, Xavier
Altimir, va reconèixer que el siste-
ma fiscal actual impedeix als em-
presaris fer previsions a llarg ter-
mini, i considera important que el
nou model suposi un canvi global.

ESTABILITAT

ALTIMIR ADMET QUE L’ACTUAL
SISTEMA CREA INQUIETUD

Una comissió jurídica de la CEA
estudiarà els efectes de la refor-
ma de l’ISI i de la supressió dels
mòduls, que el ministre Ferran Mi-
rapeix va anunciar a principi d’oc-
tubre.

ACTUALITZACIÓ

UNA COMISSIÓ ESTUDIARÀ ELS
EFECTES DELS CANVIS EN L’ISI

EINSTITUCIONSAVOL CONÈIXER LES INQUIETUDS DELS FIDELS DE LA PARRÒQUIA

El copríncep episcopal i bisbe de
la Seu d’Urgell, Joan Enric Vives,
iniciarà avui al cementiri del Bosc
de la Quera la visita pastoral que
durant els propers dies el portarà
a diferents llocs de la parròquia.
L’objectiu de l’atapeït programa
que tindrà fins al proper 13 de no-
vembre és conèixer en profundi-
tat la situació, tant dels diferents
pobles massanencs com dels seus
fidels, escoltant de primera mà
quines són les seves principals in-
quietuds i necessitats.

Vives aprofitarà que l’inici de la
visita coincideix amb la festivitat
tradicional de Tots Sants per ofe-
rir una pregària als cementiris del
Bosc de la Quera, de Sispony,
d’Erts i Arinsal. També mantindrà
avui un dinar institucional amb
els consellers del comú de la Mas-
sana, tot i que no serà fins al pro-
per dilluns quan visiti oficialment
la casa comuna. A més, per avui té
previst oferir al matí (12.00) una
missa a la Massana i, a la tarda
(19.00) una altra cerimònia reli-
giosa a Arinsal, després de la qual
se celebrarà un petit refrigeri per
als presents.

Demà diumenge, el programa in-
clou misses a Anyós i a Pal, i tam-
bé una visita al centre d’interpre-
tació del romànic. Al migdia, està
previst un dinar de germanor
amb tots els mossens que exercei-
xen a l’Arxiprestat de les Valls i a la
tarda es farà una pregària al ce-
mentiri de la Massana i una visita
a la Casa Pairal.

El Copríncep continuarà di-
lluns la ronda d’actes a la parrò-
quia amb una missa a l’Aldosa i
dimecres visitarà diferents cen-
tres educatius, com ara les escoles
andorranes, franceses i espanyo-
la. També estarà a la caserna de
bombers i, a la nit, mantindrà una
reunió amb representants de Cà-
ritas. Els actes s’allargaran fins al
13 de novembre, on una missa
amb la cofraria de la Mare de Déu
de Fàtima i un concert d’orgue
posarà fi a la visita.

Joan Enric Vives comença al
cementiri del Bosc de la Quera
la visita pastoral a la Massana
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